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Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

 
Indstilling 

Det indstilles, at styregruppen godkender dagsordenen. 

 

Beslutning 

Styregruppen godkendte dagsordenen 
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Punkt 2. Dialog med psykiatrien i Region Sjælland:  A) Samarbejde i 

sektorovergange og B) Integreret dobbeltdiagnosebehandling  
 

A) Mulighed for bedre samarbejde i overgangene i psykiatrien mv. m/Kresten Dørup 
 
Resume 
Psykiatrien i Region Sjælland er inviteret til dialog med Styregruppen for Rammeaftalen om forbedret 
samarbejde i sektorovergange ved udskrivelser af borgere fra Psykiatrien til socialpsykiatrien. Under 
punktet deltager Kresten Dørup, psykiatridirektør 
 
Indstilling 
Det indstilles, at styregruppen for Rammeaftalen:  

• Drøfter hvordan det fremtidige samarbejde mellem Psykiatrien og kommunerne om udskrivelser af 
borgere fra Psykiatrien til Socialpsykiatrien kan forbedres  

 
Beslutning: 

• Styregruppen og Region Sjælland drøftede samarbejdet. 

• Der var enighed om vigtigheden af faste aftaler og klare regler ift. samarbejdet om udskrivelser og 
herunder at søge inspiration i region Hovedstadens samarbejdsaftaler omkring borgere 

• Det blev aftalt at fortsætte den gode dialog og sikre gensidig fremdrift og vende tilbage løbende 

• Thomas Richeliau tager sagen og resultatet af drøftelserne med over i sundhedsklyngesamarbejdet 
 
 
Sagsfremstilling 
I Rammeaftalens udviklingsdel for 2023-2024 er der opstillet et mål, der handler om at skabe bedre vilkår 
for sammenhængende forløb og indsatser for borgere med væsentlige psykiske vanskeligheder. Som led i 
realiseringen af målet har Styregruppen for Rammeaftale Sjælland inviteret Kresten Dørup, 
psykiatridirektør til dialog om forbedring af samarbejdet i sektorovergange ved udskrivelser af borgere fra 
Psykiatrien til socialpsykiatrien. En rapport fra Rigsrevisionen fra forår 2023 viser, at der ikke er udarbejdet 
udskrivningsaftaler på 94 pct. af borgerne, selvom det er et lovpligtigt krav. Ligesom, at indholdet i mange 
tilfælde ikke lever op til Psykiatrilovens krav 
 
Bilag 

• Rammeaftale 2023-24 – fokusområde 2: se www.rs17.dk  bilag 1 under Rammeaftalen 2023-24 
 
 

B) Integreret dobbeltdiagnosebehandling /Søren Bredkjær og Birgitte Moltke  
 
Resume:   
Som led i økonomiaftalen er Regeringen, Danske Regioner og Kommunernes Landsforening blevet enige om 
rammerne for etablering af et nyt integreret dobbeltdiagnosetilbud i regionerne.  
Det betyder en ændret opgavefordeling mellem kommune og region for udvalgte borgere med 
rusmiddelbrug og psykisk lidelse, som fremover skal behandles i et integreret dobbeltdiagnosetilbud i 
regionerne.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at styregruppen: 

• Tager orienteringen til efterretning. 

http://www.rs17.dk/


5 
 

• Drøfter det fremtidige samarbejde mellem Psykiatrien og kommunerne ift. borgere med psykisk 
lidelse og samtidig rusmiddelproblematik og herunder ift. involvering af kommunerne samt den 
videre proces og tidsplan   

 
Beslutning:  

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og drøftede sagen 

• Kommunerne har behov for tidligt at komme med i udviklingen og sundhedsklyngerne er et godt 
sted at starte 

• Region sjælland er positivt indstillet ift involvering af klyngerne, men vil gerne have en samlet 
koordinering ift. de 4 klynger. 

• Der skal også tænkes sengepladser mv. ind i processen og tilbuddet jf. at  

• de særlige pladser som tilbuddet skal afløse var længerevarende ophold 

• Der var enighed I styregruppen ift. princippet om ”No wrong door” 

• Styregruppen afklarer ift. kommunernes involvering og vender tilbage til region sjællands psykiatri 

• Rammeaftalesekretariatet kontakter regions sjællands sekretariat ift. den videre proces og 
herunder ift. misbrugscentre, relevante faglige netværk og opstartsmøde mellem kommuner og 
region. 

• Ift. involvering af sundhedsklyngerne og herunder dialog mv. er Lolland tovholder  
 
Sagsfremstilling:  
Indfasning af tilbuddet vil ske trinvis fra september 2024 til sommeren 2027. For Region Sjællands 
vedkommende forventes det at dreje sig om ca. 1400 borgere, der fra 2027 skal modtage integreret 
dobbeltdiagnosebehandling i regionen.  
 

 

Visitationsretningslinje:  
Der er udarbejdet en faglig visitationsretningslinje for integreret behandling af mennesker med psykiske 
lidelser og samtidigt misbrug. Behandlingstilbuddet skal organiseres efter en stepped-care model, hvor 
valget af behandlingstilbud bestemmes ud fra sværhedsgraden af den enkelte patients problemstilling:  
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Tværregionalt samarbejde om integreret dobbeltdiagnosebehandling:  
I foråret 23 mødtes de fem regioner, repræsentanter fra kommuner samt patient- og 
pårørenderepræsentanter for at drøfte og blive enige om en patientforløbsbeskrivelse af et integreret 
ambulant behandlingsforløb for borgere med en behandlingskrævende psykisk lidelse og samtidig 

rusmiddelproblematik. I efteråret 2023 er der gennemført yderligere to fælles arrangementer, dels med 
henblik på at udarbejde en beskrivelse af et patientforløb for indlagte, dels med henblik på at drøfte 
kompetenceudvikling for frontpersonale og ledere. Lægefaglig Vicedirektør Søren Rask Bredkjær samt 
cheflæge Birgitte Moltke vil på mødet præsentere status for arbejdet i Region Sjælland med etablering af et 
integreret dobbeltdiagnosetilbud for borgere med psykisk lidelse og samtidig rusmiddelproblematik.   
 
Samarbejde på tværs af region og kommuner 
Der er fortsat behov for et betydeligt tæt samarbejde mellem Region Sjælland, de 17 kommuner og almen 
praksis, når regionerne overtager opgaven for integreret behandling af borgere med psykisk lidelse og 
samtidig rusmiddelproblematik. En del af patientmålgruppen vil fortsat modtage behandling i et parallelt 
forløb, hvor kommunerne er ansvarlige for rusmiddelbehandling, og psykiatrien er ansvarlige for den 
psykiatriske behandling. Ligeledes vil der være behov for tæt koordinering ved det integreret 
behandlingsforløb, når patienterne igen skal overgå til et parallelt forløb.  Psykiatrien Region Sjælland vil 
løbende frem mod 1. september 2024 informere om arbejdet med det nye integrerede tilbud i diverse fora, 
herunder i de fire sundhedsklynger samt at der planlægges at afholde en halvdags temadag for de 
kommunale rusmiddelcentre.  
 
Bilag:  

Faglig visitationsretningslinje Visitation til integreret behandling af mennesker med psykisk lidelse og 

samtidig rusmiddelproblematik - Sundhedsstyrelsen 

https://www.sundhedsstyrelsen.dk/da/udgivelser/2023/Visitation-til-integreret-behandling-af-mennesker-med-psykisk-lidelse-og-rusmiddelproblematik
https://www.sundhedsstyrelsen.dk/da/udgivelser/2023/Visitation-til-integreret-behandling-af-mennesker-med-psykisk-lidelse-og-rusmiddelproblematik
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Punkt 3. Status fra Rammeaftale Sjællands udviklingsgruppe B  
- 5 indsatser og 5 initiativer 
Resume: 
K17 har pr. 29/9 og opfølgende 3/11 truffet beslutning om at ændre organisering og indhold i 
styregruppens arbejde og herunder med opdeling i drifts-styregruppe (A) og udviklings-arbejdsgruppe (B) 
I dette punkt gives en status for udviklingsgruppens arbejde jf.  afholdt 4 møder fra november-januar 2024 
 
Indstilling: 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver supplerende input til arbejdet 
 
Beslutning: 

• Greve indledte og orienterede under punktet og styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Som resultat af udviklingsgruppens arbejde er udarbejdet forslag til en række nye principper som 
retningsgivende ift. det fælles arbejde i regi af rammeaftalen (eksisterende principper er fra 2010)  

• Der blev bl.a. nævnt potentialet i at kommuner går sammen f.eks. ved mulig kobling af to 
enkeltmandstilbud ift. deling af nattevagt hvilket vil give en betydelig besparelse 

• Det blev drøftet at arbejdet også rummer kulturarbejde og herunder i myndighedsregi ift. visitation 
ift. tilbud og herunder ift. prioritet af kommunale og regionale tilbud samt ift. konsekvent fælles 
anvendelse af standardkontrakter ift. private tilbud 

• Det blev nævnt at en lille smule hvilende kapacitet f.eks. 2-3 fælles pladser indenfor relevante 
målgrupper ville give en fleksibilitet ift. at matche private tilbud og herunder blev også drøftet om 
vi bruger § 107 rigtigt.  

• Endelig blev nævnt at der også er et spor om kompetenceudvikling samt at det er relevant at 
inddrage sundhedsaspektet jf. at sundhedsområdets betydning for socialområdet og ældreområdet 

• Der er indkaldt til direktør/chefmøder ift. løbende status og drøftelser hhv. 9/2, 15/3 og 26/4 

• Plancher fra oplægget eftersendes med referatet. 
 
Sagsfremstilling: 
KKR har ønsket, at Styregruppen for rammeaftale Sjælland gennemfører et mere forpligtende samarbejde 
på området og efterfølgende har styregruppen igangsat 5 indsatser til løsning af opgaven. Jf. ændringen i 
organisering og indhold for styregruppen for Rammeaftale Sjælland, er de 5 indsatser pr. medio oktober 
overgået til at høre under udviklingsarbejdsgruppen (gruppe B).  
 

1.Mulighed for fælles udbud: Næstved og Holbæk.   
2.Mulighed for løbende åbning af pladser på tværs af kommunerne efter behov: Vordingborg og Region Sjælland.  
3. Mulighed for fælles behovsportal: Greve 
4.Mulighed for bedre udnyttelse af nuværende kapacitet: Roskilde 
5.Mulighed for bedre samarbejde i overgangene med psykiatrien: Køge og Roskilde (sekretariat) 

 
På møde i K17 d. 29/9 blev det besluttet at supplere det allerede igangsatte arbejde med yderligere 
initiativer: Blyanten kan spidses yderligere (1-5), som tilsvarende varetages af udviklingsgruppen (B) 
  

(1) Hvilke målgrupper det vil være økonomisk mest fordelagtigt at lave fælleskommunale botilbud for.  
(2) Det ønskes afdækket, hvordan fælleskommunale tilbud kan drives og i hvilken form 
(3) Det ønskes afdækket, hvilke former botilbud der kan etableres i forskellige mulige fysiske rammer.  
(4) Der ønskes forslag til en ny økonomisk styringsmodel, hvor alle kommuner tager ansvar 
(5) Det ønskes afdækket om der kan laves samarbejde med Region Sjælland og andre om drift af tilbud  
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På møde i udviklingsgruppen 24/11 blev det besluttet at der arbejdes videre med målgruppen autisme med 
udadreagerende adfærd ift. etablering af øget botilbudskapacitet og igangsættes en afdækning af 
eksisterende tilbud til målgruppen, hvor målgruppen er placeret og til hvilken pris.  
Ift. økonomiaftalens lånepulje til etablering af øget botilbudskapacitet blev det 24/11 besluttet at 
igangsætte en proces med inddragelse af kommunerne og herunder afdækning af kommunernes planer 
mv. ift. søgning af lånepuljen og inddragelse af det tværkommunale perspektiv bla. med afdækning af 
kommunernes ønske ift. organisationsform og om dette har betydning ift. ønsket om at søge lånepuljen.  
Der er primo-medio december udsendt to spørgeskemaer til kommunerne ift. afdækning af 1) målgruppen 
autisme med udadreagerende adfærd og 2) kommunernes planer ift. økonomiaftalens lånepulje  

 
Ift. tidsplan skal gives en status på møde i K17 og KKR i januar-februar og uddybende i marts-april 2024  

Der indkaldes til direktør/chefmøder med status for udviklingsgruppens arbejde 9/2, 15/3 og 26/4 

Greve indleder og orienterer under punktet 

 
Bilag: 

• Status for indsatser 1-5 og yderligere initiativer 1-5 

• Opsamling af afdækning af kommunernes planer ift. økonomiaftalens lånepulje – eftersendes 

• Opsamling af afdækning af målgruppen autisme med udadreagerende adfærd - eftersendes 
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Punkt 4. Drøftelse af proces og tidsplan ift. Rammeaftale 2025-26 

 
Resume: 

Den kommende rammeaftale for 2025-2026 skal være godkendt i kommunerne senest 1/12-2024 og inden 
behandles i styregruppen, K17 og KKR medio 2024. Rammeaftalen er styregruppens kerneopgave. 
 
Indstilling 
Det indstilles at: 

• At styregruppen drøfter proces og tidsplan ift. rammeaftale 2025-26 
 
Beslutning: 

• Styregruppen drøftede indledningsvis proces og tidsplan og besluttede at der fremlægges oplæg på 
næste styregruppemøde til den videre proces, tidsplan og indhold ift. rammeaftale 2025-26 

• Slagelse og Køge bidrager til arbejdet 
 
Sagsfremstilling 
Rammeaftalen for 2025-2026 skal udarbejdes, behandles og godkendes i kommunerne i løbet af 2024. 
I forbindelse med rammeaftale 2023-24 blev det besluttet at forlænge fokusområderne fra rammeaftale 
2021-22 til også at gælde for rammeaftale 2023-24, da fokusområderne fortsat var relevante og arbejdet 
forsinket grundet covid-19. Rammeaftale 2021-22 var resultat af en proces med inddragelse af 
kommunerne og herunder politiske udvalg og handicapråd samt handicaporganisationerne. 
 
Mulig proces og tidsplan for rammeaftale 2025-2026 

• Primo-Medio 2024: Inddragelse af kommuner, råd og organisationer i arbejdet med 
rammeaftalen f.eks. via dialogmøder om rammeaftalen med politikere, handicap-og udsatteråd, 
direktører og chefer mv. 

• Medio 2024: Administrativ behandling i styregruppen, K17 og KKR 

• Ultimo 2024: Politisk behandling og godkendelse i kommunerne senest 1/12-2024 

• Primo 2025-: Udmøntning af rammeaftalen og herunder arbejdet med rammeaftalens 
fokusområder mv. 

 
Jf. mødekalenderen for styregruppen, K17 og KKR skal rammeaftalen behandles i styregruppen og K17 
senest i august og i KKR senest i september. 
 
Proces og tidsplan for rammeaftale 2025-26 skal fastlægges snarest i 2024.  
 
Bilag: 

• Status på arbejdet med Rammeaftalens fokusområder 2023-24 medio 2023 

• Oversigt over Rammeaftalens skal-opgaver 
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Punkt 5. Nyt fra arbejdsgrupper til drøftelse: A) Evaluering af Unge 

Hjerner, B) forslag fra hjerneskaderehabiliteringsgruppen 
 

A) Evaluering af projekt unge hjerner 
 
Resume: 
På styregruppemøde 6/1-2023 besluttede styregruppen at støtte projekt unge-hjerner – cafetilbud for unge 
med erhvervet hjerneskade som forsøg i 2023, med et budget på 60.700 og med fysisk placering i regi af 
CSU Slagelse. Det blev betonet, at det er vigtigt, at projektet markedsføres samt monitoreres og evalueres, 
og at der herunder indsamles data løbende og opstilles succeskriterier. 
 
Indstilling:  
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og kort drøfter forsøget og herunder 
evalueringen 

• At styregruppen drøfter projektgruppens forslag om at nedsætte en arbejdsgruppe med 
hjerneskadekoordinatorer fra Lolland, Guldborgsund, Stevns og Vordingborg samt repræsentant fra 
Hjerneskadeforeningen til at undersøge mulighederne for et tilbud i den sydlige del af regionen. 

 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og bakker op projektgruppens forslag ift. at 
undersøge mulighederne for et tilbud i den sydlige del af regionen 

 
Sagsfremstilling: 
Unge hjerner er et netværk for unge (16-35 år) med erhvervet hjerneskade, der har brug for et fællesskab 
med andre, som er i en lignende situation. Tilbuddet er en kombination af socialt samvær, 
erfaringsudveksling og undervisning. Unge Hjerner startede i 2016 og er forankret i København via 
Hjerneskadeforeningen. Netværket har pt 240 unge på landsplan. Der eksisterer unge hjerner-netværk i 
København og Odense, hvor man mødes fysisk i lige uger i 2 timer og i ulige uger på Zoom. Unge-hjerner 
netværket i Sjælland været afholdt fysisk i lige uger i 2023. 
 
Projektgruppen vurderer samlet at tilbuddet har været en succes for deltagerne og der har været indsamlet 
gode erfaringer ift. det videre arbejde. Deltagerantallet har været 2-4 pr. gang fra kommunerne Slagelse og 
Roskilde og de samlede udgifter beløber sig til knap 50.000 kr. Projektgruppen vurderer at 
deltagerpotentialet er væsentlig større, men at formidlingen til kommunerne kunne have været mere 
omfattende samt at projektet grundet den geografiske placering ikke tiltrækker deltagere fra den sydlige 
del af regionen. Det er projektgruppens indstilling at cafetilbud til målgruppen fortsat er relevant og da der 
etableres et tilsvarende tilbud i Ringsted (i privat regi af Ringstedhave) anbefaler projektgruppen at 
arbejdet i kommunalt regi fokuserer på den sydlige del af regionen. Projektgruppen foreslår at der 
nedsættes en arbejdsgruppe med hjerneskadekoordinatorer fra Lolland, Guldborgsund, Stevns og 
Vordingborg samt repræsentant fra Hjerneskadeforeningen som får til opgave at undersøge mulighederne 
for at etablere et unge hjerner cafetilbud f.eks. i Nykøbing F. i regi af center for 
hjerneskaderehabilitering.       
 
Bilag:  

• Evaluering af unge hjerner  

 

B) Forslag fra hjerneskaderehabiliteringsgruppen 
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Resume 
Hjerneskaderehabiliteringsgruppen har ultimo 2023 drøftet forslag til temaer ift. det videre arbejde og 
herunder forlag til fremtidige arrangementer/aktiviteter som ønskes forelagt styregruppen 
 
Indstilling 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver input til gruppens forslag til temaer og 
aktiviteter og herunder ift. prioritering samt den videre proces og tidsplan 

 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og bakker op om gruppens videre arbejde og 
herunder ift. inddragelse af netværksgrupperne ift. høring af gruppens forslag samt støtte til 
fremtidige aktiviteter og arrangementer 

 
Sagsfremstilling: 
I 2014 blev der nedsat en arbejdsgruppe bestående af 4 fagprofessionelle på hjerneskadeområdet. 
Gruppens opgave var at afdække og iværksætte initiativer, for at styrke viden om hjerneskadeområdet i 
Region Sjælland. I 2014 blev der gennemført en analyse af hjerneskadeindsatsen. På baggrund af viden fra 
analysen, er der blevet gennemført 4 faglige workshops og webinarer målrettet fagprofessionelle der 
arbejder med området i perioden medio 2018 til ultimo 2022 og med ca. 100 deltagere ved hvert 
arrangement. Arbejdsgruppen vurderer, at det fortsat er relevant med videndeling inden for 
hjerneskaderehabilitering og har oplistet følgende forslag til temaer:  
 
Forslag til temaer til vidensdeling (i ikke prioriteret rækkefølge): 

Pårørende  

o F.eks. pårørendepolitik 
o F.eks. pårørende indsats i praksis 

Kompetenceløft/kurser  

o F.eks. organisering af kurser i kommunalt regi (monofaglig og tværfagligt) 
o F.eks. fokus og erfaringer omkring evt. tværkommunale tiltag 

Psykologisk rehabilitering – fokus på det psykiske i den bio-psyko-sociale model  

o F.eks. Hvordan kan det psykologiske element håndteres og/eller få fokus i 
hjerneskaderehabiliteringen 

o F.eks. Hvem bør tilbydes psykoedukation, og hvordan kan psykoedukation tilbydes i 
praksis 

Dataindsamling og effektmåling  

o F.eks. Hvad indsamler vi data på – hvad er behovet og hvorfor er det vigtigt 
o F.eks. Hvordan indsamler vi data 
o F.eks. Hvad bruger vi den indsamlede data til 

Tværfagligt samarbejde og koordinering  

o F.eks. Hvordan er samarbejdet organiseret og hvem deltager 
o F.eks. Hvordan foregår koordinering i praksis 
o F.eks. Vidensdeling omkring forskellige konstellationer for tværfagligt samarbejde og 

koordinering 

 

Arbejdsgruppen ønsker input fra styregruppen ift. de foreslåede temaer og aktiviteter og herunder ift. 

prioritering forud for deres videre arbejde med planlægningen af de konkrete vidensdelingsaktiviteter 
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inden for hjerneskaderehabilitering for de 17 kommuner (f.eks. webinarer). Forslag til temaer er ultimo 

2023 sendt i høring i netværksgruppen voksne handicappede.  
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Punkt 6. Fornyet behandling central udmelding domfældte udviklingshæmmede 
Resume:  

Social- og Boligstyrelsen i regi af den nationale koordinationsstruktur har 23/11-2023 udsendt en fornyet 

behandling af den centrale udmelding for borgere med udviklingshæmning og dom med behov for 

anbringelse i sikret afdeling til landets kommunalbestyrelser, jf. lov om social service § 13 b, stk. 3.  

Kommunerne er orienteret om at den fornyede behandling varetages af rammeaftalesekretariaterne 

Indstilling: 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og kommer med input til den videre drøftelse 
af sagen jf. ekstraordinært møde i Koordinationsforum 19. januar 2024 

 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og herunder ift. at den videre proces og tidsplan er 

at der afholdes ekstraordinært møde i Koordinationsforum i KL om sagen 19/1 og med 

Socialstyrelsen primo februar ift. afklaring af indhold, proces og tidsplan for den fornyede 

behandling af CU om domfældte. 

Sagsfremstilling 

Socialstyrelsen udsendte i 2019/2020 en central udmelding om domfældte udviklingshæmmede som blev 

afrapporteret og indgik som bilag til rammeaftalerne 2021-22 og godkendt i kommunerne ultimo 2020. 

Efterfølgende er bl.a. nedsat en ministeriel arbejdsgruppe om Kofoedsminde, hvis endelige afrapportering 

fortsat afventes. Socialstyrelsen har 23/11 udsendt en fornyet behandling af den centrale udmelding.  

Det er Social- og Boligstyrelsens vurdering, at der er behov for at sikre forsyningen og den faglige 

bæredygtighed af højt specialiserede indsatser til målgruppen gennem etablering af yderligere et sikret 

tilbud/afdeling. Det er endvidere styrelsens vurdering, at et sådant tilbud/afdeling geografisk bør placeres i 

Vestdanmark. Social- og Boligstyrelsen bistår fremadrettet gerne kommunerne med faglig viden om f.eks. 

målgruppens behov for indsatser og tilrettelæggelsen af disse.  

Den fornyede behandling bygger dels på afrapporteringer fra 2020 og dels på en status fra Kofoedsminde 

fra januar 2023. Den fornyede behandling peger på etablering af tilbud i VestDk, (bl.a. på baggrund af 

afrapportering fra 2020) hvor vurderingen var at der var kapacitetsmæssige og kvalitetsmæssige 

udfordringer på Kofoedsminde samt at VestDk udtrykte ønske om tilbud i Jylland. Udfordringerne er ifølge 

Region Sjælland siden imødekommet jf. bilag som også indgik i drøftelsen i Koordinationsforum 15/11.  

Fra Sjælland er der bekymring for at den fornyede behandling bygger på gamle/ikke opdaterede data og 

herunder at Socialstyrelsen i forbindelse med den fornyede behandling ikke forholder sig til den ændrede 

situation som de nye data viser. Umiddelbart er det sjællands opfattelse at der ikke behov for et nyt tilbud 

og at der er ikke aktualitet og dermed ikke validitet i det grundlag Socialstyrelsen vurderer ud fra. 

Økonomisk er det dyrt at etablere og drive et nyt sikret tilbud og herunder skal kommunerne også skal 
betale afskrivningen på anlæg i forbindelse med tomme pladser på Kofoedsminde; udgifter som samlet 
forventeligt skal afholdes via objektiv finansiering af alle landets kommuner. Fagligt er det er derudover 
Region Sjællands vurdering at et lille miljø med 10 pladser kan rumme begrænsninger da det kan blive for 
kompakt og de forskellige værkstedstilbud begrænsede og dyre at drive.  
 

Sagen behandles på ekstraordinært møde i Koordinationsforum 19/1 og KL er kontaktet jf. mail i bilag 

Bilag:  
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• Følgebrev udsendt til landets kommunalbestyrelser. 

• Fornyet behandling af centrale udmelding 

• Status Kofoedsminde medio november 2023 

• Mail til KL 21/12 

 

Punkt 7. Korte orienteringspunkter 
Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 
 
Sagsfremstilling: Der er følgende punkter til orientering: 
 
Nyt fra KL: Møde i Koordinationsforum 15/11. Bilag: Referat fra møde i Koordinationsforum 15/11  
 
Status for ekspertudvalg på socialområdet og økonomiaftale: Ekspertudvalget for socialområdet 
offentliggjorde 11 anbefalinger i maj 2023. På baggrund heraf indgår det som del af økonomiaftale for 
2024, at KL og regeringen er enige om at arbejde videre med 6 initiativer som opfølgning på 
ekspertudvalgets anbefalinger med henblik på at understøtte kommunernes styringsmuligheder og sikre en 
fremadrettet bæredygtig faglig og økonomisk udvikling. Det drejer sig om følgende 6 initiativer 
(anbefalingerne 6-11 i Ekspertudvalgets delrapport 1): 6.Udvidelse af den kommunale botilbudskapacitet, 
7. Indførelse af beløbsgrænse for alternative tilbud, 8. Takstlofter på tilbud underlagt selvmøderprincippet, 
9. Eftersyn af tilsyn med sociale tilbud, 10. Nytænkning af merudgiftsydelsen, 11. Bedre viden og data. 
 
Nationale standardkontrakter: Revideret nationale standardkontrakt på voksenområdet og ny nationale 
standardkontrakter på børneområdet er offentliggjort i efteråret 2023.  Ambitionen er fortsat, at 
kontrakterne skal anvendes i alle sammenhænge, både ift. private og kommunale tilbud.  
 
Nyt fra Socialstyrelsen: Socialstyrelsens centrale udmeldinger 

• Udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug og behov for døgnbehandling – under behandling 

• Domfældte udviklingshæmmede – fornyet behandling jf. dagsordenspunkt 6. 

• Børn og unge med varigt høretab – under behandling  

• Børn og unge med alvorlig synsnedsættelse. – under behandling 
 
Nyt fra K17 og KKR: Mødekalender 2024  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 

5/1 26/1 6/2 

15/3 5/4 17/4 

3/5 31/5 19/6 

9/8 13/8 3/9 

11/10 22/10 19/11 

Bilag: Referat fra møde i K17 den 3. november og fra møde i KKR 20. november 
https://www.kl.dk/media/4qnbazzr/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-20-november-2023.pdf 
 
Nyt fra styregruppen og sekretariatet:  I forlængelse af K17s beslutning 29/9 om opdeling i drifts-
styregruppe (A) og udviklings-arbejdsgruppe (B) er der opfølgende 3/11 besluttet at netværksgrupperne 
fastholdes som faglige netværk. 4 af de 5 netværksgrupper udskilles fra organisering under styregruppen, 

https://www.kl.dk/media/4qnbazzr/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-20-november-2023.pdf
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mens Økonomigruppen fastholdes med reference til styregruppe A. Der er udpeget en ansvarlig 
direktør/chef inden for hver netværksgruppe, som gruppe A og gruppe B, kan rådføres sig med, når der skal 
afgives høringssvar, udarbejdes udkast til rammeaftale, laves udviklingsarbejde: Børn og unge (Holbæk), 
Voksne handicappede (Køge), Voksne sindslidende (Vakant), Specialundervisning og hjælpemidler 
(Næstved), Økonomigruppen (Slagelse). Den ansvarlige kommune forestår således de faglige netværk og er 
indgangen for gruppe A og gruppe B, når der er brug for faglige input, sparring etc. De ansvarlige 
kommuner er som udgangspunkt repræsenteret ind i gruppe A for at bygge bro mellem opgaverne i 
gruppen og den viden, som den enkelte netværksgruppe repræsenterer.  
Lisbeth Broberg er pr. 8/12 ansat som chefkonsulent i rammeaftalesekretariatet.   

 
Punkt 8. Evt. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at punkter til eventuelt drøftes. 
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Punkt 9. Næste møde  

 
Resume 

Næste møde i Styregruppen er planlagt til den 15. Marts, 2024, kl. 9-12.  

 

 

Foreløbige punkter til dagsordenen: 

- Temadrøftelse om hjemløseområdet  

 

Indstilling 

Styregruppens næste møde afholdes som planlagt den 15. Marts,2024 kl. 9-12.  

 

Styregruppen drøftede kort formålet med temadrøftelser og herunder at det er vigtigt at 

temaerne er aktuelle og nødvendige og dette tages der højde for ift. fremtidige temadrøftelser. 

 

 


